

## 臺灣鐵道列車郵票（第 1 輯）

臺灣鐵道發展歷史悠久，為提供民眾更舒適及便利的乘車體驗，「國營臺灣鐵路股份有限公司」持續引進多款列車，本公司特規劃旨述郵票一套 6 枚，面值皆為 8 元，並採聯刷方式印製，預定於 114 年 7 月 7 日發行，郵票圖案以手繪風格呈現，展現各式列車精彩樣貌，圖案簡介如下：

- 一、EMU3000 型：「新自強號」城際列車，以「靜謐移動 Silent Flow」為主要的設計精神，設有商務車廂「騰雲座艙」以紀念臺灣最初的蒸汽火車「騰雲號」。
- 二、EMU900 型：多功能通勤電聯車，外觀以「A Smiling Welcome」笑臉迎人概念為設計，內裝採用現代新穎的風格，強調柔和放鬆的氛圍，並考量人體工學，大幅提升乘坐舒適度。
- 三、R200 型：高性能次世代環保設計柴電機車，搭載強大馬力引擎，除牽引一般貨物列車外，亦可進行軍事運輸、災害救援或配合工程列車牽引之用。
- 四、TEMU1000 型：「太魯閣號」傾斜式電聯車，為臺鐵首度引進的傾斜式列車，並舉辦公開命名活動，由代表花蓮太魯閣國家公園的「太魯閣號」勝出。
- 五、TEMU2000 型：「普悠瑪號」傾斜式電聯車，為臺鐵增加東部運輸能力所引進的第二款傾斜式列車，名稱源自臺東卑南族語的「Puyuma」。

六、E500 型：高性能次世代電力機車，加速性能佳，動力系統的功率損耗更少，節能效率更高，用於臺鐵電氣化區間的各式客車牽引任務。

本套郵票圖案由鐵道專家洪致文先生繪製、曾凱智先生設計，中華彩色印刷股份有限公司以彩色平版印製。配合郵票發行，特印製首日封、貼票卡、護票卡、活頁集郵卡及原圖明信片各 1 批，於 114 年 7 月 3 日開始發售；另製作預銷首日戳套票封於 7 月 7 日郵票發行當天出售，歡迎選購。其他詳情請參閱本公司印行之集郵報導或今日郵政月刊。

# **Chunghwa Post Co., Ltd.**

## **Republic of China**

Postage Stamps Issuing  
Information No. 11 (2024)

Taipei, Taiwan, R.O.C.

### **Taiwan Trains Postage Stamps (I)**

Taiwan's railways have a long history. To provide passengers with a more comfortable and convenient travel experience, Taiwan Railway Corporation, Ltd. continues to introduce new trains. Chunghwa Post is issuing a set of six stamps, each valued at NT\$ 8, printed in a se-tenant block, to be issued on July 7, 2025. The stamps are hand-drawn to show impressive appearances of the trains. The stamps are described as follow:

1. EMU3000: A new intercity express train with the design spirit of "Silent Flow." It has one business-class car named "Tengyun Cabin" in honor of Taiwan's first steam locomotive "Tengyun Hao."
2. EMU900: A functional electric train for commuter. The exterior design seeks to provide "A Smiling Welcome" to passengers. The interior is modern-looking to provide a restful and relaxing atmosphere with ergonomic seats that greatly raise the level of comfort.
3. R200: A high-performance, next-generation environmentally friendly diesel-electric locomotive with a powerful engine. In addition to hauling freight trains, it serves the military, provides rescue and pulls maintenance trains.
4. TEMU1000: Taroko Express is the first tilting electric train used in Taiwan. The name Taroko representing Taroko National Park, was chosen in a public competition.
5. TEMU2000: Puyuma Express is the second tilting electric train imported by Taiwan Railway for enhancing transport ability on the east

coast. The name, Puyuma, comes from Puyuma tribe of Taitung.

6. E500: A high-performance, next-generation electric locomotive. Its power of acceleration is high, efficiency is excellent, and energy consumption is low. They can be used for all types of passenger trains consisting with coaches on electrified lines of Taiwan Railway.

The stamps were drawn by railway expert Hung Chih-wen, designed by Tseng Kai-chih, printed by China Color Printing Co., Ltd. in color offset. By-issues include a first-day cover, folders with and without crystal mounts, a loose-leaf album page and maximum cards to be sold on July 3, 2025. Pre-cancelled FDCs with the full set of stamps will go on sale on July 7, the stamps' date of issuance. All comers are welcome to purchase. For more information, please refer to the upcoming *Philatelic Bulletin* or *Postal Service Today*.